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NOTULEN 
van de 5de Algemeene Vergadering der 
Nederlandsch-Indische Wegenvereeniging, 

gehouden op 24 JUNI, 1929, in de 
Technische Hoogeschool te Bandoeng. 

A G E N D A : 

1. Notulen van de 4de Algemeene Vergadering. 
2. Verslag over 1928. 
3. Verantwoording over het financieele beheer gedurende 

1928 en benoeming van een verificatie-commissie. 
4. Mededeeling van Prof. ir. W . H. A. van Alphen de 

Veer omtrent den invloed van (gemorste) smeerolie op 
asphaltverhardingen. 

5. Voordracht van ir. G. Diephuis. Hoofdvertegenwoor
diger der Semarang-Cheribon-, Semarang-Joana-, Sera-
joedal- en Oost-Java-Stoomtram-maatschappijen, over het 
verkeersvraagstuk in en nabij groote steden. 

6. W a t verder ter tafel zal worden gebracht (zie art. 6 
van het Huishoudelijk Reglement). 

7. Demonstraties. 

Aanwezig zijn o. m. de volgende autoriteiten : 

De Directeur en Secretaris van Gouv. Bedrijven: ir. D. 
de longh en M. van Loon; de resident van Midden-
Priangan : P. R. W . van Gesseler Verschuir ; de Burge
meester van Bandoeng : ir. J. E. A. von Wolzogen 
Kühr ; de Burgemeester van Batavia : Mr. A. Meijroos ; 
de Burgemeester en de Directeur van Gemeentewerken 
van Cheribon : J. M. van Oostrom Soede en R. Jachl; 
idem van Mr. Cornelis: M, van Doorninck en A. 
Everts ; idem van Tegal : D. J. Spanjaard en F . Th. 
A. van Heeteren ; de vertegenwoordigers van den Plaat-
selijken Raad van Noord- en Zuid-Banjoemas : ir. W . J. 
Immink en ir. J. A. Zwager; de vertegenwoordiger van 
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den Gemeenteraad van Malang : ir. M. W i n s ; idem 
van Modjokerto: B. Zoetemeijer; de Directeuren der 
Regentschapswerken van Modjokerto en Koeningan : 
R. AUie en D. Hersansie ; de Hoogleeraren der Techn. 
Hoogeschool: prof. Dr. ƒ. Clay en prof. ir. H.C.P. de 
Vos ; het Hoofd van den Prov. Waterstaatsdienst van 
West-Java : ir. J. A. van Santwijk ; het Hoofd van den 
Dienst van het Toezicht op de Spoor- en Tramwegen : 
ir. J. A de Lint; het Hoofd van den Algemeenen Bouw
dienst der S. S. : prof. ir. P. N. Max ; het Hoofd van den 
Dienst van „Weg en Werken" der S. S. : ir. W . F. Buys-
man ; de Voorzitter der Bestuurderscommissie van de 
Vereeniging van Nederlandsch-Indische Spoor- en Tram
wegmaatschappijen : ir. Wouter Cool; de Voorzitter en 
Ie Secretaris der K. V. „Java Motor Club" : A. Hombrink 
en M. M. F. van Velsen. 

De Voorzitter, prof. ir. H. van Breen opent te 9 uur v.m. 
de vergadering met een woord van welkom, in 't bijzonder 
tot de autoriteiten en gasten, en spreekt de hoop uit, 
dat ook in het vervolg op een even druk bezoek van 
de Algemeene Vergaderingen zal mogen worden gere
kend, als thans het geval is. 

Vervolgens verzoekt spreker de aanwezigen zich met 
hem van hunne zetels te willen verheffen, om een 
oogenblik te wijden aan de nagedachtenis van wijlen 
den Heer K.A.R. Boscha, in leven Eerelid der Vereeni
ging, en van wijlen het lid van den Wegenraad ir. F.H. 
de Freijtag. 

S p r e k e r h e r d e n k t i n e n k e l e w o o r d e n d e 
v e r d i e n s t e n d e r o v e r l e d e n e n v o o r d e 

V e r e e n i g i n g e n d e o v e r l e d e n e n 
ze l f , h e t g e e n d e v e r g a d e r i n g 

i n d i e p e s t i l t e s t a a n d e 
a a n h o o r t . 

De Voorzitter gaat dan over tot de behandeling van de 
punten der agenda. Allereerst komt punt 1, de notulen 
der 4de algemeene vergadering, aan de orde. 
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D e z e w o r d e n z o n d e r o p m e r k i n g d o o r d e v e r 
g a d e r i n g g o e d g e k e u r d e n d u s o n g e -

w i j z i g d g e a r r e s t e e r d . 

De Voorzitter, sprekende over het verslag van 1928. als 
2de pant op de agenda gesteld, wijst op de in dat verslag 
mede opgenomen beknopte behandeling van speciale 
onderwerpen, welke in den loop van het verslagjaar 
door de Vereeniging zijn bestudeerd. 
Voorheen werden zulke studiën in de „Vragen- en 
Opmerkingen uit de praktijk" gepubliceerd, doch voortaan 
zullen deze in het jaarverslag een plaats vinden. 
Voorts worden de, op de jongste vergadering van den 
Wegenraad (van 23 Juni j.l.) vastgestelde aanvullingen 
van het weikplan voor de naaste toekomst ter kennisse 
van de vergadering gebracht, n.l. : onverharde wegen, 
de Locale Verkeerswetgeving in aansluiting op de Cen
trale Wegwetgeving ; de invloed van smeerolie op as-
phaltverhardingen ; en de verweeringsverschijnselen van 
kalksteen in geasphalteerde verhardingen ; een en ander ter 
voldoening aan uit de praktijk naar voren gebrachte 
wenschen. 

O p d e v r a a g , o f d e v e r g a d e r i n g z i c h h i e r 
m e d e k a n v e r e e n i g e n , v o l g e n b l i j k e n 

v a n i n s t e m m i n g . 

De Voorzitter gaat vervolgens over tot de behandeling van 
punt 3 der agenda en geeft het woord aan den secre
taris-penningmeester, tot het uitbrengen van verslag over 
het financieele beheer gedurende 1928. 

De secretaris-penningmeester, Jhr. ir. C. Ortt, doet zulks in 
de volgende bewoordingen : 

M ij n e H e e r e n. 

Als secretaris-penningmeester der N. I. W V 
mag ik U een kort overzicht geven van den financieelen 
toestand onzer Vereeniging. Laat mij dit mogen doen door 
U in enkele hoofdpunten de resultaten van het geldelijk 
beheer mede te deelen. Voor diegenen onder U, welke 
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zich voor de specifieering der onderscheiden bedragen 
interesseeren, geeft het jaarverslag meer gedetailleerde 
gegevens, en met het oog daarop, zijn hier ter verga
dering voor belangstellenden een aantal dezer verslagen 
neergelegd. 

Het totaal der bedrijfsrekening over 1928 sluit op een 
bedrag van ruim 40.000 gld, waaronder, evenals vorige 
jaren, ook zijn begrepen de zoo juist mogelijk geraamde 
bedragen van op uit. '28 nog onvoldane verplichtingen. 

De balans per 31 Dec, 1928 toont zoowel onder 
activa als passiva een totaal van ca. 23^1^ mille. 

De begrooting over '29 vertoont vrijwel hetzelfde 
beeld als die over '28 met een totaal van ruim 38.000 gld. 

De bedrijfsrekening over het afgeloopen jaar sluit met 
een klein nadeelig saldo (ca. 140 gld.), waarvoor het 
reservefonds moest worden aangesproken. Op zich zelf 
is deze verzwakking van bedoeld fonds niet ernstig. 

Bij vergelijking der huidige cijfers echter met die der 
bedrijfsrekening over '27 blijkt, dat de baten der Ver-
eeniging in '28 slechts met rond 5 "/g zijn toegenomen 
— de lasten echter met ca. 11 "/Q ; terwijl de raming der 
inkomsten over '29 aangeeft, dat voor het huidige jaar 
slechts gerekend wordt op een toeneming der baten, 
vergeleken met 1928, van l̂ /g "Zo-

Het kleine nadeelige saldo van het vorige jaar buiten 
beschouwing latende, is het met deze cijfers voor oogen 
duidelijk, dat de gezonde groei onzer Vereeniging de 
meest nauwlettende zorg van het Bestuur vergt. 

D e v e r g a d e r i n g h e e f t m. b. t, d i t v e r s l a g 
g e e n op - o f a a n m e r k i n g e n t e m a k e n . 

De Voorzitter stelt dan voor ir. J. E. A. von Wolzogen Kühr, 
Burgemeester van Bandoeng, en ir J.P. Thysse, Ingenieur 
van Gemeentewerken te Bandoeng, welke Heeren bereid 
zijn zulk een benoeming te aanvaarden, aan te wijzen 
tot leden der verificatie-commissie voor het jaar 1928. 

D e v e r g a d e r i n g g a a t h i e r m e d e a c c o o r d . 



- 5 

De Voorzitter gaat dan over tot punt 4 van de agenda 
en verleent het woord aan prof. van Alphen de Veer 
tot het doen van mededeelingen, omtrent de resultaten 
van een onderzoek naar den invloed van (gemorste) 
smeerolie op asphaltverhardingen, in herinnering bren
gende, wat ter zake door hem bij punt 2 is opgemerkt. 

M e d e d e e l i n g e n v a n prof . i i . W . H.A. v a n A l p h e n 
d e V e e r , H o o f d v a n h e t L a b o r a t o r i u m 

v o o r M a t e r i a a l o n d e r z o e k , lid 
v a n d e n W e g e n r a a d . *) 

De inleider, die zich met een levendig applaus voor 
zijn mededeelingen beloond ziet, verklaart zich op 
uitnoodiging van den Voorzitter bereid, eventueel te 
stellen vragen te beantwoorden. Daarop wordt het 
woord verleend aan verschillende ter vergadering aan
wezigen, die van dit voorrecht gebruik wenschen te maken. 

Ir. D. de longh, Directeur van G. B., stelt de vraag, of het 
door extraheeren teruggewonnen asphalt, bij het 
onderzoek gebezigd, inderdaad dezelfde eigenschappen 
bezit als het vóór het extraheeren in de verharding 
aanwezige bitumen. 

Prof. van Alphen de Veer antwoordt hierop, dat langdurige 
proefnemingen in het laboratorium hebben geleid tot 
een werkwijze, waarbij inderdaad de eigenschappen van 
het asphalt na de extractie dezelfde zijn als voorheen. 
Bovendien is bekend, dat, zoo er al een weinig van 
het oplosmiddel (CSj) in het geëxtraheerde asphalt 
achterblijft, dit slechts een verhooging, geen verlaging 
van het penetratie-cijfer geeft. 
De lage penetratie-cijfers, gevonden voor het geëxtraheer
de bitumen uit weggedeelten, welke niet met smeerolie in 
aanraking zijn gekomen, zouden dus in dat geval, d. i. 
bij aanwezigheid van sporen oplosmiddel in het 
onderzochte asphalt, nog geflatteerd zijn. 

*) Deze mededeelingen zullen als publicatie No. 83 afzonderlijk in 
druk verschijnen. 
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Ir. Wouter Cool, Voorzitter der Bestuurderscommissie, betwij
felt, of het aantal onderzochte monsters wel een zoo ver
gaande conclusie, als die van den inleider, wettigt. 

Prof. van Alphen de Veer zegt, dat hem de opvallende 
verschillen in de cijfers voor de penetratie en vooral de 
belangrijke verlaging van het smeltpunt wel zeer sprekend 
voorkomen, temeer waar inderdaad het morsen van 
smeerolie ter plaatse geconstateerd is en dus niet slechts 
een veronderstelling is. 

Ir. de longh maakt de opmerking, dat het zacht worden van 
asphalt in het bereden gedeelte eener wegverharding een 
bekend verschijnsel is. Het ontstaan van scheurtjes kan 
men zich daarmede slecht in overeenstemming denken. 

Prof. van Alphen de Veer vereenigt zich hiermede. Het 
verband is spreker zelf ook niet geheel duidelijk. Bekend 
is, dat een hoog asphaltgehalte oppervlakkige scheurvor
ming bevordert en ook, dat de scheurtjes zich op koele 
plekken (in de schaduw en des nachts) openen en in het 
volle zonlicht zich sluiten. 

Overste ƒ. F, Beekman, E.A. genie-officier te Tjimahi. vraagt 
naar de oorzaak van de groote onderlinge verschillen 
in de penetratie- en smeltpuntcijfers, betrekking hebbende 
op de bindlaag. 

Prof. van Alphen de Veer denkt deze te moeten wijten aan 
ongelijkmatigheid bij de bereiding van het asphaltbeton. 

Overste Beekman meent, dat dan de andere geconstateerde 
verschillen ook op dien grond verklaarbaar zouden zijn. 

Prof. van Alphen de Veer legt den nadruk op de verlaging 
van het smeltpunt, welke niet kan voorkomen tengevolge 
van verkeerde bereiding, en wijst er op, dat de sterke 
verhittingsproef op materiaal, waaraan opzettelijk olie 
is toegevoegd, den invloed van de smeerolie ten duidelijk
ste demonstreert, 

G. van Galen Last, Directeur van Publieke Werken van 
Bandoeng, plaatsvervangend Hd van den Wegenraad, 
informeert naar de oorzaak van bet feit, dat de beide 
met olie gefluxte strooken niet symmetrisch t.o.v. de as 
van den weg zijn gelegen. 
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Prof. van Alphen de Veer antwoordt, dat '̂ dit aan een 
toevallige omstandigheid moet worden toegeschreven, 
en wel waarschijnlijk aan het feit, dat de monsters genomen 
zijn uit een dichtbij een bocht gelegen weggedeelte 
(hm. 10 + 40 op den Priokweg). Over het geheel zijn de 
duidelijk waarneembare gefluxte strooken vrij symmetrisch 
aan weerszijden van de as van den weg gelegen. 

Ir. H. Wirix, Hoofdconsul van de K.V. „Java Motor Club", 
lid van den Wegenraad, stelt, in verband met het om
trent scheurvorming door inleider opgemerkte, de vraag, 
of in een schraal asphaltmengsel wellicht niet een groot 
aantal voor het bloote oog onzichtbare haarscheurtjes 
voorkomt in tegenstelling met een rijker mengsel, waarin 
deze scheurtjes geringer in aantal, maar wijder zouden zijn. 

Prof. van Alphen de Veer acht dit mogelijk, maar kan 
hieromtrent niets positiefs mededeelen. 

A. Everts, Directeur van Gemeentewerken van Mr. Cornells, 
informeert naar de meening van den inleider omtrent de 
inwerking van smeerolie op oppervlakte-asphalteeringen. 

Prof. van Alphen de Veer durft bij gebrek aan ervaring op 
dit gebied geen definitief oordeel te vellen. Wel is het 
mogelijk, dat de natuurlijke — bij te ver voortschrijden 
niet wenschelijke — verschraling van een oppervlakte-
asphalteering, tengevolge van het indringen van stof en 
gesteentegruis in de asphalthuid, min of meer wordt 
geneutraliseerd door de fluxende werking van de olie. 

M. van Doorninck, Burgemeester van Mr. Cornelis, wijst 
er op, dat de plaats van de geconstateerde spoorvorming 
doet vermoeden, dat ook het voertuig(c.q. lading)ge-
wicht op de spoorvorming invloed heeft gehad. 

Prof. van Alphen de Veer herhaalt, dat de verweeking van 
het asphalt door smeerolie op zich zelf geen spoorvorming 
tengevolge heeft. Zoolang die verweeking oppervlakkig 
is en het onderliggende materiaal vast blijft, treedt geen 
spoorvorming op. Het is een feit, dat spoorvorming op 
den Priokweg slechts wordt waargenomen op bepaalde 
plaatsen aan de spoorbaanzijde en nergens aan de kanaal-
zijde. Spreker acht het, evenals de heer Doorninck 
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opmerkte, mogelijk, dat verschil in ladinggewicht bij het 
tegengesteld gerichte verkeer hier een rol heeft gespeeld. 
Uit onderzoek van gegevens over dit verkeer zal zulks 
nader moeten blijken. 
Tenslotte verklaart spreker, waarom bij de controle-
proefneming, met opzettelijke toevoeging van smeerolie 
aan het asphalt, 10 "/g olie is gebezigd. Deze hoeveelheid 
is afgeleid van het op den Priokweg in de bovenste 
laag aangetroffen gehalte aan in zwavelkoolstof oplosbaar 
materiaal (dat zijn het asphalt en de smeerolie gezamenlijk), 
dat ca. 1 "/o (van het asphalt-mortel-gewicht) meer be
droeg, dan oorspronkelijk aan asphalt werd verwerkt. 
Waa r de asphalt-mortel ca. 10 % asphalt bevatte, moest 
derhalve om een vergelijkbaren toestand in het leven te 
roepen, aan zuiver asphalt ca. 10 "/o olie worden toegevoegd. 

Hiermede neemt de gedachtenwisseling een einde en 
de Voorzitter zegt den inleider hartelijk dank voor zijn 
belangwekkende mededeelingen, de hoop uitsprekende, 
dat de Vereeniging t.z.t. met de verdere resultaten van 
het onderzoek op dit gebied, eveneens zoo goed als thans 
op de hoogte zal worden gebracht. 

Na de hierop volgende korte, pauze verleent de Voorzitter, 
overgaande tot het 5de punt van de agenda, het woord 
aan Ir. Diephuis, Hoofdvertegenwoordiger der Zuster
maatschappijen, tot het houden van zijn voordracht over 
het verkeersvraagstuk in en nabij groote steden. De Voor
zitter merkt hierbij op, dat de Wegenraad het zeer op 
prijs stelt, den Heer Diephuis bereid te hebben bevonden 
het belangrijke onderwerp in kwestie wel voor de Wegen-
vereeniging te willen behandelen, temeer, daar de Heer 
Diephuis zich hiervoor niet alleen als tram-man interes
seert, maar ook en vooral als iemand, die zich geroepen 
gevoelt om het algemeen belang te dienen, waartoe hij 
zoo bij uitstek in de gelegenheid is als lid van den 
Volksraad, in samenwerking met welk Hoog College 
straks door de Regeering een nieuwe Wegwetgeving 
in het leven zal moeten worden geroepen, 
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een niet onverdiende blaam op vele Hollandsche Ge
meente-besturen te laten rusten. 

r. J.E.A. von Wolzogen Kühr, Burgemeester van Bandoeng, 
stelt in het licht, hoe een vruchtbaar debat over een 
zoo veelzijdig onderwerp als het door den inleider ter 
sprake gebrachte, bezwaarlijk is zonder de noodige 
voorbereiding. Indien daarom een prae-advies over deze 
kwestie ware uitgebracht, zou spreker dit hebben toe
gejuicht. Al gevoelt hij zich momenteel niet voldoende 
tegen het onderwerp in zijn vollen omvang opgewassen, 
zoo meent spreker toch te moeten constateeren, dat hij 
het voor een zeer belangrijk deel niet eens is met den 
inleider. Er hapert iets aan de economie van het tramver-
voer, wanneer de begrippen ,.bescherming" en ,afroo-
ming" van het verkeer daarbij in het geding moeten worden 
gebracht. Men moet, naar sprekers meening, de zaken 
aanvaarden, zooals ze zijn, en niet een oud verkeersmiddel 
beschermen ten koste van een nieuw, dat, mede door zijn 
soepelheid, het moderne vervoermiddel bij uitnemendheid 
moet genoemd worden. 

Bij de keuze tusschen tram en bus heeft laatstgenoemd 
transportmiddel nog het naar sprekers meening groote 
voordeel, noch door ondergrondsche noch door boven-
grondsche geleiding gebonden te zijn aan een vast 
traject en aan een vaste baan. In vele gevallen is men 
huiverig tot aanleg van een trambaan over te gaan, 
daar een eenmaal aangelegd traject niet dan met groote 
kosten gewijzigd kan worden, wat met een buslijn 
gemakkelijk kan geschieden. En op het wegopperviak 
wordt het voordeel van weinig in beslag genomen 
ruimte weer voor een deel te niet gedaan door de 
gebondenheid aan de vaste railbaan, welke voor de 
tram vrijgehouden dient te worden. Dit laatste bezwaar 
is volgens de door ir. G. Diephuis gemaakte opmerking 
wel te ontgaan, door bij den aanleg van nieuwe wegen 
de breedte daarvan groot te nemen, teneinde voldoende 
ruimte te hebben voor het op eigen baan leggen van 
het (economische) tramverkeer, maar spreker merkt 
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hierbij dan toch op, dat de aan deze breedte verbondéii 
kapitaalsuitgave niet door de tram. maar door de 
gemeenschap gedragen wordt. 

Een dergelijke oplossing betreft trouwens hoofdzakelijk 
nieuw aan te leggen stadswijken. Meestal heeft men 
daarentegen te doen met de verkeersvoorziening in 
bestaande stadsgedeelten, waar dergelijke maatregelen 
niet doenlijk zijn. Een buslijn is dan. naar sprekers 
meening, veelal beter in het bestaande stratennet in te 
passen dan een tramlijn. 

Ir. A. R. W . Kerkhoven, Vertegenwoordiger van het Alg. 
Landbouw Syndicaat, lid van den Wegenraad, meent, 
dat de inleider verzuimd heeft rekening te houden met 
een zeer voornamen factor, n. I. de snelheid van het 
verkeer in de steden. Spreker wijst er op, dat, zonder 
nu in de toekomst de geweldige congestie van het 
verkeer, zooals die voorkomt in de groote steden der 
wereld (New - York — Londen en Parijs) voor onze 
steden te verwachten, wij toch rekening moeten 
houden met de steeds toenemende dichtheid van het 
verkeer, ook hier. Door die meerdere dichtheid wordt 
de snelheid van verkeer steeds langzamer en spoedig 
zal dit onhoudbare toestanden in het leven roepen, vooral 
voor de bewoners van de buitenwijken. Wanneer een 
zakenman, die daar woont, er b.v. anderhalf uur over doet, 
om zijn kantoor te bereiken, en nog eens anderhalfuur 
om terug te komen, dan noemt spreker dat een voor 
hem onhoudbaren toestand. 

Nu kunnen, naar sprekers meening, autobussen daarin 
geen verbetering brengen, want hoe meer er komen, 
hoe grooter de congestie van het verkeer wordt. Alleen 
langs tramwegen kunnen grootere snelheden worden be
reikt, mits ze niet langs de gewone straten gaan, maar 
een eigen baan (binnendoor, boven of onder den grond) 
hebben en zoo niet gehinderd worden door het gewone, 
langzame verkeer. 

Men moet, naar sprekers oordeel, wat verder in de 
toekomst zien. 
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De Heer K. van der Zee, Directeur van de N.V. Blauw-
vriesveem, herinnert aan de door inleider aan Haagsche 
toestanden geïllustreerde gelijkheid in de vervoersprestaties 
van tram en bus. Dit moge zoo zijn voor een min of 
meer luxe-vervoer, als daar bedoeld, maar waar het 
betreft werk-vervoer komt daarbij de tijdfactor, welke 
bij economische beschouwingen een belangrijke rol speelt. 
Spreker wijst op het groote verlies aan tijd, dat het 
railvervoer kan veroorzaken. In verband hiermede haalt 
hij de resultaten van Bataviasche verkeerstellingen aan, 
waaruit blijkt, dat de overwegen van den electrischen 
spoorweg soms in totaal wel 2,5 uur per dag gesloten 
zijn. Spreker betreurt het groote, hierdoor veroorzaakte 
tijdverhes en geeft als zijn meening te kennen, dat zulke 
overwegen niet in groote steden behooren voor te komen. 

De bus geeft, volgens sprekers meening, over 't alge
meen een sneller verkeer dan de tram. Deze laatste heeft 
zeer zeker een eigen taak te vervullen, waar het betreft 
massa-verkeer tusschen woon- en werk-centra. Voor 
het overige verkeer behoort de voorkeur aan den bus, 
welke dan ook al op verschillende plaatsen de tram is 
komen te vervangen, zooals kortgeleden te Wiesbaden. 
Plaatselijk is dus na te gaan, waar de aard van het 
verkeer zoo'n vervanging mogelijk maakt. 

Inleider heeft zijn meening, dat de bus in capaciteit bij 
de tram ten achter staat, geïllustreerd door grafieken. 
Spreker vraagt zich af, of die vertolking wel juist is. 
Bij een zuivere vergelijking tusschen tram en bus zou 
voor een massa-vervoer, als in de grafiek verondersteld, 
ook een bustype met grootere capaciteit moeten worden 
beschouwd, zooals dit thans al in gebruik is. Spreker 
is er van overtuigd, dat hiermede en met den tijdfactor 
rekening houdend, de vergelijking der vervoerscapaciteiten 
van tram en bus een geheel ander beeld zal opleveren. 

Ir. Thomas Karsten, particulier architect te Semarang, wilde 
ter zake van de vergelijking tusschen tram en bus even
eens op den zoo belangrijken snelheids-factor wijzen, 
maar in dit opzicht hebben vorige sprekers hem reeds 
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iiet gras voor de voeten weggemaaid. Waa r deze factor 
in het geheel niet tot uiting komt in de grafiek, betref
fende tram- en autobusverkeer op de Willemsbrug te 
Rotterdam, acht spreker dit beeld min of meer gevaarlijk, 
wat hij speciaal opmerkt, omdat de inleider publicatie 
dezer grafiek aanbeveelt. Verder meent hij, dat ter zake 
het wèl willen toestaan van overbelasting der tramwagens 
en niet voor de autobussen, de vergadering zelf, bij het 
verkondigen van deze stelling door inleider, reeds deed 
uitkomen dit eenigszins zonderling te achten, hetgeen 
spreker onderstreept. Bovendien is er rekening te houden 
met het feit, dat de bus van veel jonger datum is dan 
de tram, zoodat dus door eerstgenoemde zeker nog niet 
het stadium van betrekkelijke technische volkomenheid 
is bereikt, waarin laatstbedoelde na een veeljarige ont
wikkeling geacht mag worden te verkeeren. 

De tweede en meer algemeene opmerking van spreker 
geldt, wat inleider heeft gezegd met betrekking tot de 
bemoeienis der Overheid in dezen. Spreker wil daarbij 
vooropstellen, het beginsel van inleider, dat bij de ver-
keersontwikkeling leiding van de Overheid moet uitgaan, 
met volle instemming te kunnen beamen. 

Hij meent echter, dat bij de uitstippeling van den 
aard dezer leiding, inleider tezeer alleen financieel-eco
nomische overwegingen heeft laten gelden, waarbij spreker 
in het bijzonder denkt aan het door inleider aanbevolen 
(n.b. wettelijk vast te stellen) voorkeursrecht voor de 
bestaande stadstrams op de eventueel te scheppen stads
buslijnen. Spreker meent, dat daarbij nog andere dan 
de door inleider aangevoerde factoren moeten mede
spreken, waarvan spreker er enkele wil aanwijzen. Zoo 
behoort een locale verkeerspolitiek in de eerste plaats 
berekend te zijn op het bevorderen van een juiste stede-
bouwkundige ontwikkeling, stadsuitbreiding, enz.; de 
Centrale Overheid mag geen voorschriften geven, welke 
de Locale hierin tezeer zouden binden. 

In de tweede plaats wijst spreker erop, dat hier te 
lande aan de ontwikkeling van het bus-transportbedrijf 
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een bijzondere sociale beteekenis toe te kennen is, aange
zien het de inheemsche kapitaal- en bedrijfsvorming heeft 
bevorderd, en ook overigens bijna geheel met Indisch 
kapitaal wordt gedreven. Het is derhalve zeker de vraag, 
of het in 't algemeen belang is de groote tramwegmaat
schappijen, die met uitheemsch kapitaal werken, door 
beschermende bepalingen nog in haar positie te versterken. 
Tenslotte zou door dit voorkeursrecht een mogelijk 
Overheidsbedrijf verhinderd of bemoeilijkt worden, terwijl 
juist op dit gebied voor Gemeentelijke bedrijven zeker 
ruimte behoort te worden gelaten. Spreker herinnert 
hierbij aan de periode, nu eenige tientallen jaren geleden, 
waarin in Holland de groote monopolie-bedrijven, die 
daar toen als thans hier, in particuliere handen waren, 
aan de Gemeenten werden getrokken, wat met vele 
verbeteringen gepaard ging. Tegenover de stelling, dat 
slechts particuliere ondernemingen in staat zijn econo
misch te werken (en in de huidige vergadering ziet 
spreker de particuliere ondernemer ruim vertegenwoor
digd), wijst hij er op, dat de Overheid in Indië getoond 
heeft — gezien het S.S.-bedrijf — dit ook wel te kunnen. 

Resumeerende meent spreker, dat inleider voor een 
wettelijk voorkeursrecht der stadstram op de stadsbus
concessies, wat een zeer ingrijpende maatregel zou zijn, 
geen voldoende argumenten heeft aangevoerd. 

Ir. Diephuis beantwoordt dan als volgt de verschillende 
sprekers. 

Indien al eenige Hollandsche Gemeenten t.a.v. plan
matige stadsuitbreiding in vroeger jaren diligent geweest 
zijn, zooals door Ir, Wouter Gooi naar voren gebracht 
is, zijn vele andere dit waarschijnlijk niet geweest. Anders 
zou in de bewuste Woningwet de dwangbepaling over
bodig zijn, dat voor Gemeenten van — spreker meent — 
meer dan 20.000 zielen *), die geen plan voor de stads
uitbreiding opmaken, dit op hare kosten door Gedepu-

*) Ten rechte: Gemeenten, die meer dan 10.000 zielen tellen, of wier 
zielental in de laatste vijf jaren met meer dan een vijfde is toegenomen. 
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teerde Staten der Provincie kan geschieden. Spreker 
wenschte slechts de aandacht te vestigen op de wenschelijk-
heid van een vooruit beraamd uitbreidingsplan. 

De woorden van Ir. Wolzogen Kühr schijnen spreker 
in hun strekking niet zoo zeer af te wijken van sprekers 
eigen betoog. 
Spreker heeft met geen enkel woord gerept van 
een uitsluiting van den autobus, integendeel! Hij heeft 
slechts aangedrongen op bestudeering van de kwestie 
door de betrokken autoriteiten, alvorens concessie verleend 
wordt tot de exploitatie van buslijnen, en daarom heeft 
hij gepleit voor een bepaling, welke dwingt tot deze 
studie. Spreker is het volkomen eens met Ir. Kühr, waar 
deze spreekt over de soepelheid van buslijnen en ziet 
in den bus het aangewezen vervoermiddel voor wijd 
gebouwde plaatsen — als b.v. Bandoeng — met zwak 
vervoer, en bij dichter gebouwde steden voor de buiten
wijken daarvan, waar men van de richting der verkeers-
stroomen nog niet zeker is. Voor de binnenstad van zulke 
steden, waar zich reeds over vaste routes een druk verkeer 
gevormd heeft, zal de tram een betere vervoersverzorging 
kunnen geven en daarom is het een algemeen belang, 
dat men haar bestaan verzekert door bescherming tegen 
overmatige concurrentie. 

Met de opmerking van Ir. Kerkhoven, inzake de rol, 
welke het tramverkeer kan vervullen bij snelvervoer van 
af den stadsomtrek naar het centrum, betuigt spreker zijn 
instemming. 

Aangaande het gesprokene door den Heer van der 
Zee, wenscht spreker op te merken, dat er z.i. geen 
gronden bestaan voor de aanname van grootere snelheid 
van het bus- boven het tramverkeer. In het drukke stads
centrum wordt de snelheid van beide verkeersmiddelen 
tenslotte bepaald door de beweging van den algemeenen 
verkeersstroom, waardoor zij als het ware medegenomen 
worden. Bovendien blijft de voor de tram gunstige 
factor van de mogelijkheid tot overbelasting onaan
getast. 
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De Heer van der Zee (met toeseemming van der Voorzitter 
interrumpeerend) legt er den nadruk op, dat bij een 
goed gevoerd busbedrijf steeds voor voldoende reserve
materieel gezorgd wordt, dat ten tijde van de spitsbe-
lasting onmiddellijk ingelegd wordt en in de minder 
drukke uren nagezien, onderhouden en eventueel gere
pareerd wordt. 

Ir. Diephuis antwoordt, dat ditzelfde ook bij het trambedrijf 
geschiedt. Op de drukke uren ziet men geen tramwagen 
in de remise, terwijl na afloop der spitsuren weer een 
aantal daarheen terugkeert. 

Naar aanleiding van de opmerkingen van Ir. Karsten, 
verklaart spreker eerst, waarom, uit technisch oogpunt 
bezien, overbelasting bij de tram wel en bij den bus 
niet toelaatbaar is. 

Daar de wrijvingscoëfficiënt tusschen ijzeren wielen en 
rails veel kleiner is dan die tusschen rubberbanden en 
wegverharding, is de constructeur van tramwagens ver
plicht zorg te dragen voor een veel grooter adhesie-
gewicht dan de bus-ontwerper noodig heeft, om een 
voldoend groote tractiekracht te verzekeren. De tram
constructeur moet dus betrekkelijk zwaar construeeren. 
Anders is het bij de bussen, waar men dan ook ziet, 
dat de lichtst mogelijke constructies gevolgd worden, 
omdat elk kg. onnoodig eigen gewicht het benzine- en 
bandenverbruik noodeloos vergroot. Spreker wijst ten 
deze op de nieuwste constructies voor autobussen, waarin 
duidelijk verwantschap tot den vHegtuigbouw is op te 
merken. 

Dat de tramcontructeur vrij zwaar moet bouwen, illus
treert spreker aan het voorbeeld van een bij de Haagsche 
Tramweg Mij. in dienst zijnden vier-assigen tramwagen 
(No. 200, dienst doende op de lijn 7), waarvan slechts twee 
assen worden aangedreven. Deze bouw gaf aanleiding 
tot een te klein gewicht op de drijfassen met het gevolg, 
dat bij sterken dauw, of bij bladval op de rails dit rijtuig 
veel last heeft van het doorslaan der wielen; het is 
dan ook niet in staat een aanhangwagen te trekken. 
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Hieruit blijkt de noodzaak van een ruim adhesie-gewicht 
en de hiervan het gevolg zijnde zware bouw, maakt 
voor tramwagens overbelasting toelaatbaar, bij behoud 
van een grooten veiligheidsfactor. 

Tegenover de bezwaren van Ir. Karsten inzake Over
heidsbescherming der particuliere tramwegondernemingen 
en daardoor bemoeilijking van eventueele Overheids
bedrijven op het stedelijk transportgebied, merkt spreker 
op, dat dit niet het hoofdpunt van zijn betoog raakt. 
Hij geeft gereedelijk toe, dat, als bedrijfleider van vier 
groote particuliere transport-ondernemingen, hij bij de 
hier besproken kwestie ook op deze maatschappijen het 
oog heeft, maar de kern van zijn meening: dat het 
Gemeentebelang bij een goed werkende stadstram ge
baat is ; dat afroomende autobusconcurrentie een derge
lijke tram zeker incapabel zal doen worden om de ge
meenschap bevredigend te dienen ; en dat het dus op den 
weg dier gemeenschap ligt de stadstram tegen een dergelijke 
concurrentie te beschermen, geldt evenzeer voor een 
Overheids- als voor een particulier trambedrijf, en tevens 
voor eiken tusschenvorm van deze beide uitersten. 
Als voorbeeld van laatstbedoelden bedrijfsvorm wijst 
spreker op de kortgeleden te Batavia opgerichte ver-
keersmaatschappij. 

Ir. Karsten, het woord nemend, vestigt er de aandacht op, 
dat het door inleider in zijn voordracht gevraagde voor
keursrecht der stadstrams op autolijnen bij den tegen-
woordigen stand van zaken slechts neerkomt op ver
sterking van de positie der particuliere trambedrijven, 
tegenover locale Overheid en busbedrijf. 

Ir. de longh, het woord verkrijgend, merkt ten aanzien va» 
het door den Heer van der Zee gesprokene, omtrent 
de verkeersbelemmering bij overwegen, op, dat men niet 
slechts het tijdverlies van de wachtenden vóór de slag-
boomen, doch ook de tijdwinst van de reizigers tusschen 
de slagboomen dient te beschouwen. 

De Voorzitter meent, daar niemand meer het woord verlangt, 
pan het gesprokene, als ex-voorzitter der sedert ontbon-
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den Motorverkeerscommissie, nog iets te moeten toe
voegen, vooral ook, omdat hij heeft gemerkt, dat de ter 
vergadering aanwezige oud-leden dier commissie zulks 
van hem verwachten. Hij gelooft zich zoo een kleine 
rechtzetting te mogen veroorloven omtrent het door den 
inleider opgemerkte over den arbeid der Motorverkeers
commissie, teneinde mogelijk misverstand daaromtrent 
bij de vergadering te voorkomen, of weg te nemen. 

Bij het toehooren is het spreker opgevallen, dat aan 
meergenoemde Commissie nog al wat verweten wordt ; 
zoo b.v.: dat ze naast een verkeerstechnisch niet in 
voldoende mate een verkeerseconomisch standpunt inge
nomen zou hebben ; dat ze met de auto-enthousiasten 
generaliseerend te werk zoude zijn gegaan ; dat ze gesug
gereerd zoude hebben, bij vervoersregelingen met bestaan
de spoor- en tramwegen maar geen rekening te houden ; 
dat in haar werk heelemaal niets m.b.t. verkeersplannen 
is opgenomen ; enz. Hoewel inleider verzekerd heeft, hier
mede geen onwelwillende critiek te bedoelen, klinken 
deze der Commissie gedane verwijten niet vriendelijk in 
de ooren. En naar sprekers meening zijn die niet juist, 
hetgeen hij in het kort wil aantoonen. 

In de Motorverkeerscommissie waren verschillende rich
tingen en belangen vertegenwoordigd. Noodwendig leidde 
dit er toe, dat op sommige punten verschil van meening post 
vatte. In de voorstellen der Commissie moet nu gezien 
worden de resultante van de verschillende wenschen 
der onderscheiden leden, waarvan velen het zwaartepunt 
der verkeersontwikkeling in de toekomst aan de zijde van 
het autotransport zagen en de overigen dit aan de zijde é 
van het railtransport zochten. De voorstellen in kwestie 
zijn echter zóó geformuleerd, — en hierin ziet spreker de i 
verdiensten dezer voorstellen — dat de Wetgever straks, 
welk standpunt door hem t.o.v. het rail- en het auto
transport ook moge worden ingenomen, deze zal kunnen 
overnemen en hierin hoogstens door toevoeging of 
weglating van slechts enkele woorden wijziging zal 
behoeven te brengen. Wanneer men dit bedenkt en 
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tevens, dat het hier betreft tientallen hoofdstukken met 
honderden artikelen en vele duizenden woorden, dan is 
het dus zonder meer verder duidelijk, dat het vraagstuk, 
voor de oplossing waarvan de Commissie zich gesteld 
wist, door haar geenszins onvoldoende bestudeerd is, 
als uit de woorden van den geachten inleider kan worden 
afgeleid, doch integendeel, dat zij daaraan meer dan 
voldoende aandacht heeft besteed. 

Dit in het algemeen ; wat de bijzondere punten aangaat, 
wijst spreker er op, dat regeling daarvan wel degelijk 
in de besproken ontwerpen der Commissie is voorgesteld ; 
ook van het aanbevolen voorkeursrecht; ook van het 
mede aanbevolen verkeersplan, al wordt dit laatste niet 
genoemd, maar worden de hiervoor noodige gegevens 
meer in het bijzonder aangeduid. Ten bewijze hiervan 
kan spreker uit zijn herinnering verwijzen naar Hoofdstuk 
B. van het Commissie-rapport, waarin paragraaf 13 o.a. 
geschreven staat: „Wil men de verkeersleiding (i,c. dus 
de leiding der Overheid) aan haar doel doen beant
woorden, dan moet deze in de gelegenheid worden 
gesteld zich behoorlijk rekenschap te geven van bestaan
de en toekomstige verkeersbehoeften en -mogelijkheden. 
Zulks is niet doenlijk zonder te beschikken over syste
matisch verzamelde, nauwkeurige gegevens omtrent het 
verkeer, zoowel wat den omvang in het algemeen en 
in bijzondere gevallen betreft, als wat aangaat de on
gevallen op den weg. Het ontwerp (d.z. de door inleider 
besproken wetsvoorstellen) regelt de verzameling van 
bedoelde gegevens '. 

Het spijt spreker thans niet meer dergelijke aanhalingen 
te kunnen doen, aangezien hij die uit zijn herinnering 
zoude moeten putten, hetgeen teveel tijd vordert, doch 
hij hoopt met het door hem gegevene alleen, reeds er 
in geslaagd te zijn de vergadering te overtuigen, 
dat de Commissie-voorstellen voldoende inhouden ook 
m. b. t. de door den Heer Diephuis aangeroerde pun
ten, al geven ze niet, wat de Heer Diephuis ver
langt. 
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Ir. Diephuis maakt gaarne van de gelegenheid gebruik nog
maals te verzekeren, dat, waar hij heeft gezegd, dat 
door hem geen onwelwillende critiek is bedoeld, dit 
geen ledige woorden zijn geweest. Hij legt er den 
nadruk op, dat werkelijk ook in kringen van spoor- en 
tramwegbelanghebbenden de arbeid der Commissie 
wordt gewaardeerd en men met veel daarin ten volle 
instemt; de vrijwel compleet hier aanwezige Bestuur
derscommissie zal dit kunnen bevestigen. Slechts bestaat 
het begrijpelijke verlangen, op punten, waar men meent, 
dat de voorstellen der Motorverkeerscommissie niet 
volledig zijn, deze aan te vullen en zoo het geleverde, 
op zich zelf erkenning afdwingende werkstuk der Com
missie, zoo mogelijk te vervolmaken, zoodat het werk 
dier Commissie, waaraan de Voorzitter, blijkens zijne 
uitlating de waarde „ruim voldoende" toekende, en 
dat door de leden der Bestuurderscommissie hooger, en 
vermoedelijk met een 8 of 9 wordt gewaardeerd, een 
10 zal kunnen wegdragen. 

W a t aangaat het door den Voorzitter aangehaalde on
derwerp, daar wil spreker gaarne erkennen onjuist te zijn 
geweest, wanneer hij den indruk had gewekt, dat daarom
trent niets in het Rapport zou staan. Bedoeld was, dat hij er 
den weerklank niet van had gevonden in de wetsvoor
stellen, en daarop had hij de aandacht willen vestigen. 

De Voorzitter merkt op, dat bedoeld punt met de andere 
door den inleider besproken punten inderdaad in het 
ontwerp-Wegverkeersreglement is geregeld en inleider 
een en ander daarin bij nadere studie zal vinden. 

Spreker besluit dan met een woord van weigemeenden 
dank aan Ir. Diephuis voor zijn zeer interessante voor
dracht, welke de volle belangstelling der vergadering had, 
hetgeen zoowel uit de aandacht van het gehoor,als uit de 
gevolgde gedachtenwisseling is gebleken. Hij neemt hierbij 
de gelegenheid te baat zijn erkentelijkheid uit te spreken 
voor de sympathieke wijze, waarop inleider de ver
schillende sprekers en ook hem, geantwoord heeft, 

(applaus). 
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De Voorzitter gaat dan over tot punt 6 der agenda en deelt 
de aanwezigen mede, dat het in het voornemen heeft 
gelegen den uitslag van de eerste prijsvraag der vcr-
eeniging (over de boekhouding van weguitgaven) heden 
ter vergadering mede te deelen. Dit voornemen kan ech
ter niet in vervulling gaan, aangezien de Wegenraad, 
wegens het groote aantal inzendingen, met de beoordeeling 
daarvan nog niet is gereed gekomen. Besloten is nu, om de 
bekendmaking der eventueele bekroning te doen plaats 
vinden op een tusschentijdsche algemeene vergadering, 
speciaal voor dit doel te beleggen. Al zal uit den aard 
der zaak de sobere agenda dezer vergadering voor vele 
leden aanleiding zijn haar niet bij te wonen, hetgeen het 
Bestuur kan billijken, zoo zal, mochten er belangstellenden 
verschijnen, het voor den Wegenraad een genoegen zijn 
hen ook op die vergadering te begroeten. 

D e v e r g a d e r i n g g a a t m e t d e v o o r g e s t e l d e 
r e g e l i n g a c e o o r d . 

De Voorzitter geeft dan de volgende korte inleiding, aleer 
zal worden overgegaan tot het 7de agendapunt: bij
woning der te houden demonstraties. 

Van uit de vergaderzaal vertrekkende, zal eerst wor
den gegaan naar het Laboratorium voor Materiaalonder
zoek, alwaar vergelijkende slibproeven met z.g, Schöne-
sche apparaten zullen worden getoond. De aanleiding 
tot deze proeven is de verweering van mineraal 
materiaal uit de slijtlagen der proefvakken van de 
N.I.W.V.-proefbaan. 

Vervolgens zal de vergadering in de gelegenheid 
gesteld worden de proefbaan te bezichtigen en de daar
op tot dusver verkregen resultaten in ©ogenschouw 
te nemen. 

De van een gewone steenslagverharding voorziene proef
baan is — aldus spreker ~ zooals bekend, voor drie vierde 
gedeelten van een oppervlakte-asphalteering voorzien. 
Bij het rijden over de proefvakken met twee wagens, 
waarvan één het vrachtauto- en één het grobakverkeer 
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imiteert, is tot nu toe gebleken, dat de onbehandelde 
steenslagverharding onder het grobakverkeer vast inge
reden werd — om zoo te zeggen verbeterde — terwijl 
onder het vrachtautoverkeer deze verharding aan de 
oppervlakte spoedig degradeerde. 
In de van een asphalthuid voorziene verhardmg hebben 
zich onder het grobakverkeer, kort na de ingebruik
neming reeds diepe sporen gevormd, zóó zelfs, dat 
de trekkracht sterk is moeten worden opgevoerd; spoor
vorming, niet — zooals eerst werd vermoed — wegens 
verzakking van de onderlaag, maar door verplaatsing 
van het steenslagmateriaal der slijtlaag. Deze ver
plaatsing schijnt mogelijk gemaakt te zijn door ver
weering van het als vulmiddel in de steenslaglaag 
verwerkte materiaal, wellicht ook van een gedeelte 
van het steenlag zelf. Dat dit alleen onder de as
phalthuid heeft plaats gevonden en niet (althans niet 
in even sterke mate) bij het onbehandelde steenslag, 
schijnt eendeels toegeschreven te moeten worden aan 
de groote vochtigheid onder de asphalthuid, van waar 
het water, dat door beschadigingen der huid (veroorzaakt 
door de ijzeren wielbanden) heen dringt, niet vrij kan 
verdampen — anderdeels moet daartoe ook de groote 
warmte, welke bij zonneschijn onder de (donkere) 
asphalthuid heerscht het hare hebben bijdragen. Nage
gaan wordt thans, of de hier veronderstelde verklaring van 
één en ander door verder onderzoek zal worden bevestigd. 
Zal dit blijken zoo te zijn, dan heeft men hier belangrijke 
resultaten gewonnen, waarmede met vrucht rekening 
zal zijn te houden bij het asphalteeren van betrekkelijk 
smalle wegen, welke ook grobakverkeer dragen. 
De vrachtauto heeft het geasphalteerde baangedeelte 
nog slechts weinig of niet aangetast, alleen onder het 
wiel, dat van een volgummiband is voorzien, treedt 
eerst thans, na ruim 15.000 ronden beteekenende spoor
vorming op. 

Ten slotte zal de vergadering worden uitgenoodigd 
om in de Roelofsenstraat een mechanische asphaltee-
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ringsinstallatie in werking te zien, waarmede de 
„N. V. Technisch Bureau Vraag en Aanbod" een der 
Gemeente-wegen voor den Dienst van Pubheke Wer
ken te Bandoeng van een asphalthuid voorziet. 

De Voorzitter sluit, niets meer aan de orde zijnde en nie
mand meer het woord verlangende, na vorenweergege
ven inleiding tot het bezoek aan de aangekondigde 
demonstraties, de vergadering, met een woord van 
dank aan de aanwezigen voor hun opkomst en belang
stelling, waarop hij allen verzoekt hem naar die de
monstraties wel te willen volgen. 
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